
Referat 

 

Møde i Rådet for Energieffektiv Omstilling (REO)  
fredag d. 29. november 2024 kl. 14:30-16:00 
Mødet blev afholdt i Klima-, Energi- og Forsyningsministeriets departement, Holmens 

Kanal 20, 1060 København 

 

Deltagere: 

Rådet for Energieffektiv Omstilling 

1. Anders Stouge  Formand 

2. Nethe Veje Laursen  CONCITO 

3. Thøger Lautrup Knøss Dansk Erhverv  

4. Tine Skovlund  Dansk Fjernvarme 

5. Elly Kjems Hove  Dansk Industri 

6. Kirstine Brøgger Jensen Danske Arkitektvirksomheder 

7. Lea Trier Krøll  Danske Byggefag (tidligere BAT-kartellet) 

8. Jan Ellebye  EjendomDanmark 

9. Dorte Nørregaard Larsen Energiforum Danmark 

10. Henrik W. Petersen              Fagbevægelsens Hovedorganisation 

11. Christian Jarby  Forbrugerrådet Tænk 

12. Majbritt Juul  Foreningen af Rådgivende Ingeniører 

13. Martin Dam Wied  Green Power Denmark 

14. Finn Christensen   Landbrug & Fødevarer 

15. Lau Raffnsøe  Rådet for Bæredygtigt Byggeri 

16. Bjarke Møller  Rådet for Grøn Omstilling   

17. Anders Gerhard Jørgensen SYNERGI 

18. Troels Hartung  TEKNIQ  

19. Gunnar B. Olesen  VedvarendeEnergi 

20. Lennart Østergaard VELTEK 

Klima-, Energi- og Forsyningsministeriets departement (KEFM)/Energistyrelsen (ENS) 

1. Lars Aagaard  KEFM 

2. Anders Hoffmann  KEFM 

3. Christian Dybro  KEFM 

4. Jens Christian R. Olsen KEFM 

5. Vincent Rudnicki  ENS 

6. Nina Helene Hilbard ENS 

7. Sune Flemming Jørgensen ENS 

 

Social- og Boligministeriet (SBM)/Social- og Boligstyrelsen (SBST) 

1. Sophie Hæstorp Andersen SBM 

2. Jacob Lichtenstein  SBM 

3. Esin Asci Kildeager SBM 

4. Niels Bruus Varming  SBST 

Afbud fra rådsmedlemmer: 

1. Michael Mücke Jensen Drivkraft Danmark 

2. Christian Sand  Forbrugerrådet Tænk  
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3. Isak Dyrløv Klindt  Kommunernes Landsforening 

4. Simon Horsholt  Landbrug & Fødevarer 

5. Julie Bangsgaard Abrahams Rådet for Grøn Omstilling 

6. Hanne Elsner  SMVdanmark  

7. Helene Dyrhauge  RUC (sagkyndig) 

8. Brian Vad Mathiesen  Aalborg Universitet (sagkyndig) 

 

1. Velkomst, oplæg og dialog om drøftelsesspørgsmål  

 

En drøftelse fandt sted med udgangspunkt i tre drøftelsesspørgsmål og dertilhørende 

oplæg fra udvalgte rådsmedlemmer.  

 

1. Hvad anser I værende de væsentligste udfordringer ift. krav til solenergi og 

bæredygtig mobilitet?  

Energiforum Danmark havde i sit oplæg overordnet fokus på fire punkter: 

a. Man bør overveje om nye tage kan anvendes til andet end solceller.  

b. Det er vigtigt med en hurtig afklaring på definitionerne, så regler er nemme at 

forstå.  

c. Husk de økonomiske aspekter, herunder om der er regler og tariffer der 

resulterer i at et samfundsøkonomisk potentiale bliver forbigået.  

d. Problemstillinger vedr. ladestandere 

 

2. Hvad anser I værende de væsentligste udfordringer mellem det danske fokus på at 

minimere CO2e-udledningen fra materialer i bygninger og direktivets krav til 

energirenoveringerne af eksisterende bygningsmasse?  

Dansk Industri havde i sit oplæg overordnet fokus, at energiforbruget til transport af 

materialer under byggefasen og udledning fra fremstilling af byggematerialer er 

poster i CO2-regnskabet, som er vanskeligt at bringe ned. Derfor bør der være fokus 

på at leve til krav som fremgå af National Strategi for Bæredygtigt Byggeri og følge 

anbefalinger fra Byggeriets Handletank for bæredygtighed.  

 

3. Er der nogle centrale emner, der skal sammentænkes med grundlæggende revision af 

bygningsreglementet?  

Danske Arkitektvirksomheder i sit oplæg fokus på, at bygningsreglementet skal 

bruges som et værktøj til at implementere bygningsdirektivet, og derfor bør der være 

fokus på følgende problemstillinger: 

a. Bygningsdirektivet er et udpræget renoveringsdirektiv, hvor BR18 i 

modsætning primært har fokus på nybyggeri.  

b. Bygningsdirektivets primære fokus er energieffektivisering (og indeklima). 

I BR18 er teknisk krav ens for nybyg og renovering.  

Efter oplæggene drøftede ministre og øvrige mødedeltagere spøgsmål og oplæg.  

 

Social- og boligministeren og yderligere repræsentanter fra SBM og SBST forlod mødet 

efter dette punkt.  
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2. Præsentation af anbefalinger v/ REO  
 

REO præsenterede sine anbefalinger til implementering af det omarbejdede 

bygningsdirektiv. Herefter havde mødedeltagerne mulighed for at drøfte anbefalingerne 

og arbejdet herom.  

 

Proces for godkendelse af anbefalingerne besluttes efter rådsmødet af arbejdsgruppen.  

 

Klima-, energi- og forsyningsministeren lagde afsluttende vægt på, at REO gerne må 

være uenige i sine anbefalinger, da det ikke altid giver mening at finde komplet 

konsensus eller indskrive dissens. REO må i stedet gerne gøre det tydeligt, hvordan 

forskellige hensyn vægtes i anbefalingerne, hvilket gør det lettere at prioritere i 

løsninger.  

 

Klima-, energi- og forsyningsministeren forlod mødet efter dette punkt.  

 

3. Drøftelse om nyt format for REO v/ Klima-, Energi- og Forsyningsministeriet  
 

KEFM præsenterede overordnede processer og indhold i forbindelse med en revidering af 

formatet for REO’s arbejde, herunder at lovteksten ændres og forretningsordenen 

opdateres mhp. at implementere det nye format.  

 

For at leve op til krav i bygningsdirektivet skal REO, inden for dets kapacitet, rådgive om 

lavindkomsthusholdninger med en vis energibyrde. Rådsmedlemmerne gjorde i den 

forbindelse opmærksom på det tilsyneladende øgede ansvar i forbindelse med 

inkluderingen af arbejdet med lavindkomsthusholdninger.  

 

Mere information om arbejdet med revidering af forretningsordenen og lovteksten sendes 

til rådsmedlemmerne på et senere tidspunkt.  

 

4. Afrunding 

 

Det blev meddelt, at Anders Stouge fra Dansk Industri har fået nyt job, hvorfor han 

træder af som forperson ved udgangen af 2024. Peter Trillingsgaard fra Dansk Industri 

indtræder som ny forperson fra 1. januar 2025.  

 

  


